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سرمقاله

اهبار

آینده فروشی...! 
  مسیح فرزانه - کارشناس خودرو

با گذشت یک هفته از برگزاری قرعه کشی خودرو از سوی شرکت ایران خودرو و 
اعلام نتایج قرعه کشی روی سایت این شرکت  باید گفت که  در واقع ارزش اسمی  
خودرو با ارزش رسمی آن کاملا متفاوت است.  در واقع ارزش اسمی قیمت ها بیش از 
دو میلیون نفر بوده و ارزش رسمی که به نوعی توان خودروساز را نشان میدهد حدود 

120 هزار دستگاه بوده است که این تعداد نیز تفکیک شده است.
به عبارتی بخش عمده این خودرو ها که حدود 60 هزار دستگاه است مربوط به طرح 
مادران ، 24 هزار دستگاه متعلق به خودروهای  فرسوده و 36 هزار دستگاه مربوط به 

طرح عادی بوده است
بر این اساس یکی از ایراداتی که از ابتدا وجود داشته این بود که عملا اینده فروشی در 

حال رخ دادن است و حتی دیگر نمی توان اسم آن را ارزان فروشی گذاشت. 
در واقع علی رغم اینکه بر اساس یکی از مصوبات شورای رقابت که مسوولیت تحویل 
ثبت نام سامانه برای خودروها را از دوش خودروسازان برداشته بود، با اتفاقاتی که رخ 
داد سیگنال هایی به بازار داد که هدف اصلی آن جمع کردن نقدینگی از کف بازار بود

همچنین به دلیل بلاتکلیفی ، سیاست گذاران موضوع تعیین قیمت خودرو را به پیش 
می برند و دیگر از طریق شورای رقابت و وزارت صمت قیمت اعلام نمی شود و 

خودروسازان به تنهایی قیمت ها را تعیین میکنند
البته نباید این نکته را فراموش کرد که  نمی توان باور کرد که خودرو ساز به تنهایی 
می تواند و اجازه  تصمیم گیری و قیمت گذاری دارد و باید پذیرفت که به صورت چراغ 

خاموش با اجازه وزارت صمت تصمیم گیری می شود.
در خصوص طرح ایران خودرو باید گفت که علاوه بر جمع کردن نقدینگی که یکی از 
مهمترین اهداف بوده است  ،به دلیل مشهود شدن بلاتکلیفی در حوزه اقتصاد سیاسی 
در اینده چیزی به عنوان ارزان شدن وجود ندارد ، خصوصا خودرو که تبدیل به کالای 

سرمایه ای شده است.
بر این اساس به نظر می رسد به دلیل تقسیم رانتی که در بازار وجود دارد افراد به عنوان 
شرکت کننده و فعال در بازار و در کنار آن برخی از مردم به سمت و سوی فضای 

نوسان گیری هدایت شده اند .
همچنین بر اساس پازل چیده شده که تنها نقطه مثبت این اتفاق است، خودرو ساز 
از آن  به عبارتی  به مصرف کننده است  به صورت مستقیم  مسوول فروش خودرو 
تصمیم اشتباه و زیان ده فروش در سامانه و بورس  پس از بهای سنگینی که مصرف 
کننده پرداخته  سیاست گذار شاید امروز متوجه شده باشد که باید خودروساز بفروشد 
اما روش غلطی را در پیش داشته که اینده فروشی صورت بگیرد  وبا قرار دادن 120  
دستگاه در لاتاری با توجه به تشنگی  که در این بازار وجود دارد و همچنین حجم 
نقدینگی دست مردم و نگاه مردم به خودرو که کاملا نگاه سرمایه ای است ، این برنامه 

گذاری چیزی جز تقسیم رانت در بازار نیست .
بر این اساس به نظر می رسد بهتر بود که حالا که قدم مثبتی برداشته شده  و فروش 
از سوی خودروساز اتفاق افتاده است در سنوات بعدی فروش باحجم بالا  کاملا اشتباه 

است و باید فروش در فازهای ممتد و در مقیاس هی کمتر اتفاق بیافتد 

رییس ســازمان برنامه و بودجه خبر داد؛
تسویه بخش عمده ای از مطالبات 

گندم کاران تا پایان هفته
جهان اقتصاد: رئیس سازمان برنامه و بودجه با بیان این که مشکلات حقوقی و قانونی 
دارد، گفت: بخش عمده  فرهنگیان وجود  بازنشستگان و مطالبات  پاداش  در مسیر 

مطالبات گندم کاران تا پایان هفته تسویه خواهد شد.
مطالبات  پرداخت  با  ارتباط  در  بودجه  و  برنامه  سازمان  رئیس  محمدی،  پور  حمید 
هفته  این  که  است  گندم کاران  مطالبات  ما  موضوع  مهمترین  گفت:  گندم کاران 
پرداخت ها سرعت می گیرد و تسویه می شود و فکر می کنم بخش عمده مطالبات تا 

پایان هفته تسویه بشود.
رئیس سازمان برنامه و بودجه همچنین گفت: چهار یا پنج مطلب از لحاظ حقوقی و 
قانونی پیچیده داریم مثل پاداش بازنشستگان و... از جمله مواردی است که از لحاظ 
قانونی دچار پیچیدگی است. در این راستا کارگروهی با مجلس شورای اسلامی برگزار 

می کنیم یا در جلسه سران قوا به دنبال راهکار هستیم که آن هم رفع می شود.

 ضرورت  اتصال کریدورهای ریلی 
به مرزها

وزیر راه و شهرسازی گفت: با توجه به آنکه کشور در موقعیت حساسی قرار دارد اگر 
تکمیل و توسعه کریدورهای ریلی و اتصال آن به کریدورهای مرزی را به سرعت 

به انجام نرسانیم فرصت ها را از دست خواهیم داد.
 فرزانه صادق مالواجرد وزیر راه و شهرسازی( در مراسم تودیع و معارفه مدیرعامل 
راه آهن جمهوری اسلامی ایران، گفت: اساس ریل و مسیر راه آهن در کشور ایران 
تمدن ساز بوده و بسیاری از سکونتگاه های زیستی با عبور ریل ایجاد شده اند و 
شاهکار مهندسی در حوزه ریل که با تلاش مهندسین ایرانی و تعامل با مهندسان 
خارجی ایجاد شده و در اختیار ملت ایران قرار گرفته، بخشی از هویت ملت ایران 

شده است.
در خصوص  رهبری  معظم  مقام  بلند  دیدگاه  با  داد:  ادامه  و شهرسازی  راه  وزیر 
وضعیت ژئوپلیتیک و ارتباطات ایران با کشورهای همسایه که بر تکمیل کریدورهای 
ریلی تاکید دارند، باید این امور توسعه ای را بیش از پیش مورد تاکید قرار داد و همه 
مدیران در حوزه راه آهن زحمت کش اند و اکنون باید به صورت جدی به تکمیل 
کریدورهای ریلی پرداخت و با توجه به آنکه کشور در موقعیت حساسی قرار دارد، اگر 
تکمیل و توسعه کریدورهای ریلی و اتصال آن به کریدورهای مرزی را به سرعت 

به انجام نرسانیم، فرصت ها را از دست خواهیم داد.
وی افزود: موضوع دیگر تعامل با کارکنان راه آهن است، تعامل با هزاران نفری 
که در این صنعت می کوشند، بسیار با اهمیت است و این تعامل باید بسیار دقیق 
با  تعامل  دیگر  مسئله  داد:  ادامه  و شهرسازی  راه  تقویت شود.وزیر  و سنجیده 
بخش خصوصی است و درها باید به سوی همه ارکان بخش خصوصی که در 
حوزه ریلی کار می کنند، در کمال عدالت باز باشد، شرکت ها باید برای کار در 
این حوزه با یکدیگر رقابت کنند و توجه ویژه به بخش خصوصی باید قوی تر 

پیش برده شود.
صادق تصریح کرد: با بودجه دولتی راه آهن نمی توان طرح های موجود را پیش برد و 
به همین دلیل بهره گیری از سرمایه گذاری بخش خصوصی باید در دستور کار قرار 
گیرد و حوزه ریلی نقشی بسیار مهم در توسعه کشور دارد و علاوه بر دوستدار محیط 
زیست بودن، می تواند ایمنی حمل ونقل و بهینه سازی مصرف انرژی را محقق کند. 
از این رو ظرفیت های موجود باید به صورت حداکثری مورد بهره برداری قرار گیرد.

وزیر راه و شهرسازی با اشاره به اینکه در حوزه حمل ونقل ریلی در بخش باری باید 
اقدامات جدی صورت گیرد، گفت: سرعت حمل ونقل ریلی نه در حوزه باری و نه در 
حوزه مسافری قابل قبول نیست و افزایش این سرعت باید با اولویت بالا پیگیری 
مواجهیم،  آن  با  واقعیاتی که هم اکنون  توصیف  و  ترسیم  کرد:  تاکید  شود.صادق 
مهم ترین گامی است که مدیرعامل جدید شرکت راه آهن جمهوری اسلامی ایران 
باید به انجام برساند و نقاط ضعف و چالش ها باید دسته بندی و اولویت بندی شود 
تا بتوان در سریع ترین زمان نسبت به رفع چالش ها اقدام کرد که در این راستا بدنه 

راه آهن باید به صورت حداکثری به کار گرفته شود.

 لیلا صنوبری
گروه اقتصاد

با توجه به اینکه به اعتقاد بسیاری از صاحبنظران 
و دست اندرکاران اقتصادی تنها راه رشد هشت 
 ، هفتم  توسعه  برنامه  در  شده  تاکید  درصدی 
را  این مسیر  و  است  به مردم  اقتصاد  واگذاری 
نه تنها انتخابی؛ بلکه اضطراری می دانند اما بر 
اساس آمار موجود همچنان بیش از 80 درصد 
اقتصاد ایران در اختیار دولت است و 20 درصد 
باقیمانده نیز در اختیار خصولتی ها است و سهم 
بخش خصوصی بسیارضعیف و نحیف است و به 
اعتقاد کارشناسان اقتصادی به نظر می رسد تنها 
اوضاع  اصلاح حکمرانی  این  از  برون رفت  را 

اقتصادی است.
بر اساس گفته های  نایب  رئیس مجلس شورای 
اسلامی، برای رسیدن به رشد هشت درصدی 
تاکید شده در برنامه توسعه هفتم، باید عواملی 
را در نظر داشته باشیم؛ آمادگی در کشور برای 
رسیدن به این رشد مهم است. مردم و تشکل ها، 
باور  این  به  سرمایه گذاران  و  تولیدکنندگان 
رسیده اند که می توانند مسیر رشد را هموار کنند. 
در کشور ظرفیت بزرگی برای توسعه اقتصادی 

وجود دارد.
به گفته حاجی بابایی ، در زمینه خصوصی سازی 
مشکلات زیادی داریم که می توان آن را با در 
نظر گرفتن دلایل سیاسی، اقتصادی، اجتماعی 
و غیره بررسی کنیم. باید این مشکلات را حل 
کرد. تشکل ها باید قدرتمند باشند و مطالبه گری 
کنند. البته مجلس هم در این زمینه مطالبه گری 
می کند تا اقتصاد به بخش خصوصی واگذار شود. 

رهبری هم به این مسئله تاکید دارند.
در این راستا وحید شقاقی شهری در گفتگو با 
خبرنگار روزنامه »جهان اقتصاد« اظهار داشت: 

در اقتصاد ایران بخش خصوصی بسیار ضعیف 
است و سهم اندکی از اقتصاد را  دارد.

براساس امارهای منتشر شده سهم بخش تعاون 
کمتر از 5 درصد و بخش خصوصی واقعی کمتر 
در  ایران  اقتصاد  مابقی  و  است   درصد   20 از 
نهادهای   ، دولتی  های  و شرکت  دولت  اختیار 
گرفته  قرار  ها  دولتی  شبه  بالاخص  و  عمومی 
است .وی افزود: بررسی بازار سرمایه نشان می 
بازار  در  کشور  بزرگ  شرکت   700 حدود  دهد 
سرمایه فعال هستند که حدود 70 درصد ان ها  
به یک وزارتخانه دولتی مرتبط است و حدود 10 

درصد از آن ها نیز به نهادهای خارج از دولت 
بنابراین سهم بخش خصوصی  و  وابسته است 
واقعی بسیار کم است..به گفته شقاقی ،با چنین 
اقتصاد   ، ایران  اقتصاد  در  ساختاری  وضعیت 
مردمی شکل نخواهد گرفت چراکه سهم عمده 
اقتصاد در چنبره شبه دولتی ها و خصولتی ها 
قرار دارد و یا زیر چتر نهادهای بیرون از دولت 
براین اساس به دلیل  تاکید کرد:  قرار دارد.وی 
ضعیف بودن پارلمان بخش خصوصی و منفعل 
شدن بخش تعاون در چنین ساختاری به هیچ 
وجه امکان مردمی سازی اقتصاد ، رشد سرمایه 
متاسفانه  و  نمی شود  مهیا  اقتصادی  و  گذاری 
پایه گذاری  از  از گذشت حدود 18  سال  پس 
اساسی  قانن    44 اصل   کلی  ی  ها  سیاست 
خاطر  کارشناس  .این  است  نشده  بهتر  اوضاع 
نشان کرد: قبل از  پایه گذاری اصل 44 قانون 
اساسی شرکت های دولتی وجود داشتند اما در 
حال حاضر شبه دولتی ها وجود دارند که تلفیقی 
با  مالکیت  عبارتی  به  است  مردم  و  دولت  از 
مردم و مدیریت با دولت است و به هیچ نهادی 
امکان  اقتصادی  در چنین  که  نیستند  پاسخگو 
شبه  وضعیت  مادامیکه  و  ندارد  وجود  پیشرفت 
دولتی ها تعیین تکلیف نشود و تصمیمات جدی 
برای خروج اقتصاد از این وضعیت گرفته نشود 

امکان پیشرفت اقتصادی وجود نخواهد داشت.

با وجود شبه دولتی  این اساس  بر  وی گفت:  
ها و بنگاه های نهادهای خارج از دولت امکان 
شده  سلب  خصوصی  بخش  و  مردم  از  رقابت 
است  که به نحوی به دولت مرتبط هستند و 
کند.  نمی  پیدا  تنفس  اجازه  خصوصی  بخش 
شقاقی شهری خاطر نشان کرد: بر این اساس 
دولت مردان باید تکلیف خود ر با اقتصاد ایران 
مشخص کنند و حکمرانی اقتصادی اصلاح شود 
و برای این کار نیاز به تصمیم سخت  وجود دارد 
چراکه بعد از تصویب اصل  44   قانون اساسی 
امیدی در کشور  ایجاد شد که بخش خصوصی 
رونق خواهد گرفت و پیشرفت خواهد کرد که 
تنها این اتفاق نیافتاد بلکه اوضاع پیچیده تر از 
قبل شد و شاهد به وجود امدن پدیده شومی به 
نام شبه دولتی ها شد.به گفته این استاد دانشگاه 
پیشنهاد می شود حکمرانی اقتصاد تکلیف خود 
بدین  کند   مردم مشخص  با  بعد  و  خود  با  را 
تعیین  صورت که  که وضعیت شبه دولتی ها 
تکلیف شود و وضعیت بنگاه های اقتصادی زیر 
مشخص  نیز  دولت  بیرون  نهادهای  مجموعه 
شود و به مردم و بخش خصوصی واگذار شود  
تا در اقتصاد رقابت به وجود بیاید و بتواند نفس 
امکان  اقتصاد  اوضاعی  چنین  در  چراکه  بکشد 
تنفس ندارد و رشد اقتصادی نیازمند ایجاد تنفس 

در اقتصاد ایران است .

جهان اقتصاد: وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اعلام اینکه 30 درصد از جمعیت 
کشور زیر خط فقر هستند، گفت: اغلب کسانی که به فقر مطلق دچارند شغل و درآمد 

دارند، اما درآمد آنها کفاف زندگی شان را نمی دهد.
احمد میدری، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در خصوص برنامه دولت چهاردهم 
برای از بین بردن فقر مطلق، گفت: یکی از احکام برنامه و شعاری که در دولت آقای 
روحانی و شهید رئیسی هم مطرح بود، بحث رفع فقر مطلق است. به لحاظ شاخص ها 
در حال حاضر حدود 30 درصد از جمعیت کشور زیر خط فقر هستند و از بین بردن 

فقر مطلق یک آرمان و هدف است که باید به سمت آن حرکت کرد.
وی یادآور شد: تا اواسط دهه 80 حدود 12 تا 15 درصد فقر مطلق داشتیم که بعد 
از موج اول تحریم ها تا میانه دهه ۹0 به حدود 20 درصد رسید، اما با شروع موج 
دوم تحریم ها و تورم شدید، از سال 13۹7 با شیب تندتری افزایش پیدا کرده و به 
30 درصد در سال 13۹8 رسید. بر اساس داده های مرکز آمار ایران و گزارش مرکز 
پژوهش های مجلس، از سال 13۹8 تا 1401 نرخ فقر نسبتاً ثابت و حدود 30 درصد 

یا 25 میلیون و 400 هزار نفر بوده است.
وی ادامه داد: از بین بردن فقر مطلق فرآیند پیچیده ای است و بدون تردید شرایط 
اقتصاد کلان، یعنی تورم و رشد اقتصادی، دو متغیری است که در موفقیت آن نقش 
پررنگی دارد. ولی صرف رشد اقتصادی خوب و کنترل تورم، فقر مطلق را از بین 
نمی برد و نباید منتظر ماند که رشد اقتصادی خیلی بالایی اتفاق بیفتد، بلکه ما باید 

برای کاهش فقر اقدامات متفاوتی را انجام بدهیم.
میدری با اشاره به اینکه اقدام اول و تجربه همه کشورها این است که »فقر شدید« 
را از بین ببریم، تصریح کرد: فقر شدید یعنی درآمد یک فرد کفاف هزینه خوراک 

را نمی دهد. به عبارت دیگر اگر فرد همه درآمدش را هم خرج کند، نمی تواند نیاز 
نقل و  یعنی شما فرض کنید که هزینه مسکن، حمل و  تأمین کند؛  را  خوراکش 
تأمین حداقل  به موضوع  فقر مطلق  بخورد.  غذا  فقط می خواهد  و  ندارد  بهداشت 
نیازهای اساسی )مانند خوراک، پوشاک، مسکن، حمل و نقل و…( می پردازد. به 
عبارت دیگر، فقر مطلق را می توان ناتوانی در کسب حداقل استاندارد زندگی تعریف 
کرد؛ بنابراین فقر مطلق، اعم از فقر شدید است.وی افزود: کسانی که دچار فقر شدید 
هستند عمدتاً افراد بیکار هستند. در حالی که اغلب کسانی که به فقر مطلق دچارند، 
شغل و درآمد دارند، اما درآمد آن ها کفاف زندگی شان را نمی دهد. بر اساس داده های 
مرکز آمار، نرخ فقر شدید در کل ایران حدود 6 درصد با جمعیتی حدود 5 میلیون نفر 
بود و برنامه هایی ریخته و منابعی داده شد که بتوانیم این را از بین ببریم. در دنیا برای 
از بین بردن سطح بندی می کنند و بنابراین اگر ما در حال حاضر نمی توانیم فقر مطلق 
را هدف قرار بدهیم، در مقابل می توانیم به تدریج آن را بهبود ببخشیم.وزیر تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی اظهار کرد: برای اینکه این امر محقق شود چند کار را باید انجام 
بدهیم. یکی از آن ها هماهنگی بین نهادهای عمومی دولتی، غیر دولتی و مؤسسات 
خیریه برای هم افزایی است. نظام حمایتی ما خیلی چندگانه است و این چندگانگی 
تنها ویژگی ایران نیست؛ یعنی خیلی از کشورهای دنیا این تکثر را دارند، ولی از طریق 
سازوکارهایی مثل شهرداری در برخی کشورها این هماهنگی انجام می شود. یعنی در 
هر شهر کسانی که در زمینه فقر کار می کنند دور هم جمع می شوند و جمعیت را بین 
همدیگر تقسیم می کنند. مثلًا در ترکیه موقوفات و سازمان های مردم نهاد هستند و 

این ها در شهرداری دور هم جمع می شوند.
وی افزود: همچنین از طریق یک سامانه متمرکز این کار می تواند انجام شود که 

مشخص شود هرکسی از کجا خدمات می گیرد. این سیاستی است که در برنامه هفتم 
طرح عنوان پنجره واحد خدمات حمایتی آمده و ما باید آن را اجرا کنیم. مقدماتش در 

دو دولت قبل فراهم شده و باید بتوانیم این را اجرا کنیم.
کشور،  اقتصاد  برای  خیلی  و  نمی شود  انجام  که  دیگری  کار  شد:  یادآور  میدری 
فقرزدایی و همه زمینه ها ضروری است، بحث »ارزیابی اثربخشی سیاست ها« است. 
مثلًا ما برای جوانی جمعیت خیلی سیاست ها را انجام می دهیم، ولی پول کم داریم و 
حالا که پول کم داریم باید ببینیم کدام کار مؤثرتر است نه اینکه سیاستی با اثربخشی 
کمتر را اجرا کنیم. باید ببینیم از بین این بسته سیاستی کدامش اثربخشی بیشتری 

دارد. در کاهش فقر هم باید همین کار را بکنیم.
وی گفت: در دوره ای که در معاونت رفاه بودم، برای سیاست های یک وعده غذای 
گرم دیدیم که به خاطر نوسانات پولی و نیازهای دیگری که وجود دارد، گاهی اوقات 
به موقع پول داده نمی شود و این باعث پایین آمدن اثربخشی آن سیاست می شود؛ 
لذا این سیاست باید بازنگری می شد. ما در آینده نیز باید این بازنگری ها را بر روی 
سیاست های رفاهی انجام بدهیم.وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی افزود: نکته دیگر 
این است که ما باید این ایده را در عرصه سیاستگذاری بپذیریم که برخی از اموری 
که در حال حاضر دولت در ایران انجام می دهد، شیوه های تأمین مالی آن ها وجود 
دارد. یعنی خیلی از امور هست که دولت دارد با منابع خودش تأمین مالی می کند و 
باید آن حوزه ها را به بخش خصوصی واگذار کنیم، ولی یک سری حوزه ها مثل بحث 
آموزش و پرورش، بهداشت و حمایت های اجتماعی کاری نیست که آن را به بخش 
خصوصی واگذار کنیم. برای کارهای حمایتی مؤسسات خیریه هستند، ولی کفاف نیاز 

ما را نمی دهند؛ ما باید منابع بیشتری به بخش حمایتی انتقال بدهیم.

معاون اول رئیس جمهور در اولین جلسه شورای اقتصاد، گفت: 
اقتصاد  اقتصاد مهمترین مرجع و نهاد سیاستگذاری  شورای 

کشور است.
 در اولین جلسه شورای اقتصاد با حضور وزرای دولت چهاردهم 
به ریاست معاون اول رئیس جمهور، چهار طرح »توسعه و بهره 
و  نفتی سومار، سامان و دلاوران«، »توسعه  میادین  برداری 
تثبیت ظرفیت پالایشگاه آبادان«، »مطالعه و اجرای طرح های 
تغذیه مصنوعی و پخش سیلاب در محدوده  تعادل بخشی 
استان ها« و »جایگزینی واحدهای فرسوده نیروگاه مشهد با 

یک بلوک سیکل ترکیبی« بررسی و مصوب شد.
محمدرضا عارف صبح امروز )دوشنبه( در این جلسه با تاکید 
نهاد  و  مرجع  مهمترین  عنوان  به  اقتصاد  شورای  اینکه  بر 
سیاستگذاری اقتصاد کشور باید به جایگاه اصلی خود در تعیین 
خط مشی ها و سیاست های اقتصادی و تعیین هدف های کلی 
برنامه های عمرانی و توسعه ای کشور بازگردد، تصریح کرد: 
نباشد  برای تصویب طرح ها  جایگاهی  اقتصاد صرفاً  شورای 
طرح های  حوزه  در  کارشناسی  مباحث  وارد  دارد  ضرورت  و 

توسعه ای و اقتصادی کشور شود.
معاون اول رئیس جمهور با اشاره به تأکیدات دکتر پزشکیان 
درباره ضرورت پیوست عدالت اجتماعی در تصویب طرح های 
کلان کشور افزود: در کنار بحث عدالت اجتماعی باید آمایش 

سرزمینی و مباحث محیط زیستی نیز دیده شود.
وی خاطر نشان کرد: کمیسیون های تخصصی در دبیرخانه 

و  دستگاه  و  شود  فعال  گذشته  از  بیش  اقتصادی  شورای 
وزارتخانه ها ملزم هستند معاونین شاخص و رده بالای خود را 
به این کمیسیون های تخصصی معرفی کنند و همچنین پس 
از تصویب طرح ها در شورای اقتصاد باید گزارشی از عملکرد و 
روند اجرای طرح و ارزیابی طرح ها در طول برگزاری جلسات 
ارائه و بررسی شود.عارف همچنین با اشاره به برگزاری جلسه 
موفقیت آمیز شورای قیمت گذاری گندم، از تلاش های وزیر 
جهاد کشاورزی و کشاورزان در تعیین قیمت خرید تضمینی 
کش  زحمت  کشاورزان  کرد:  تاکید  آینده  سال  برای  گندم 
نقش مهمی در خودکفایی گندم و امنیت غذایی کشور دارند 

در  وزارت جهاد کشاورزی  با  از کشور  قشر  این  و همکاری 
تعیین قیمت گندم در سال آینده بسیار مهم است و نشانگر 
ظرفیت و توانمندی وزیر جدید جهاد کشاورزی در اولین گام ها 

و مأموریت های مهم این وزارتخانه است.
در این جلسه که وزرای اقتصاد، جهاد کشاورزی، تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی، صنعت، معدن و تجارت، نیرو، معاون علمی 
سازمان  و  مرکزی  بانک  رؤسای  جمهور،  رئیس  فناوری  و 
برنامه و بودجه، دبیر هیئت دولت، سخنگوی دولت، مسئولان 
دستگاه های دولتی و اجرایی و دیگر اعضای شورای اقتصاد 
میادین  برداری  بهره  و  »توسعه  طرح های  داشتند،  حضور 

ظرفیت  تثبیت  و  »توسعه  دلاوران«،  و  سامان  سومار،  نفتی 
پالایشگاه آبادان«، »مطالعه و اجرای طرح های تعادل بخشی 
و  ها«  استان  در محدوده  و پخش سیلاب  تغذیه مصنوعی 
بلوک  یک  با  مشهد  نیروگاه  فرسوده  واحدهای  »جایگزینی 

سیکل ترکیبی« بررسی و تصویب شد.
در طرح توسعه و بهره برداری میادین نفتی سومار، سامان و 
دلاوران با هدف تولید نفت خام تجمعی به میزان 40,4 میلیون 
بشکه طی بیست سال آینده با سرمایه گذاری در سقف 528 
میلیون دلار براساس ساز و کار ماده 12 قانون رفع موانع تولید 

رقابت پذیر و ارتقای نظام مالی کشور تصویب شد.
همچنین با انتقال تضامین تسهیلات مالی خارجی طرح توسعه 
و تثبیت ظرفیت پالایشگاه آبادان از شرکت ملی پالایش و 
آبادان  پالایشگاه  به شرکت  ایران  نفتی  فرآورده های  پخش 

موافقت شد.
در ادامه طرح مطالعه و اجرای تعادل بخشی تغذیه مصنوعی 
و پخش سیلاب در محدوده استان ها با ۹ هزار میلیارد تومان 
سرمایه گذاری از محل منابع داخلی شرکت مادر تخصصی 

منابع آب ایران به تصویب شورای اقتصاد رسید.
طرح جایگزینی واحدهای فرسوده نیروگاه مشهد با یک بلوک 
سیکل ترکیبی راندمان بالا به ظرفیت 330 مگاوات نیز در این 
جلسه با هدف افزایش راندمان نیروگاه به 55 درصد براساس 
نظام  ارتقای  و  پذیر  رقابت  تولید  موانع  رفع  قانون  ماده 12 
مالی کشور با سرمایه گذاری 250 میلیون یورویی مصوب شد

دولتی  داخلی،  رئیس سازمان خصوصی سازی گفت: دو خودروساز  اقتصاد:  جهان 
نیستند، اما مدیریت آنها دولتی است؛ دولت سهام جزئی در این دو شرکت دارد.

برنامه تلویزیونی گفت: سازمان  بازیان رئیس سازمان خصوصی سازی در  ابراهیم 
خصوصی سازی در بودجه 1403 باید از محل واگذاری سهام شرکت های هوایی که 
در لیست واگذاری هستند، نزدیک به 60 هزار میلیارد تومان را وصول کند که تاکنون 
در 6 ماهه اول سال نزدیک به 14 هزار میلیارد تومان از این هدف محقق شده است

وی در خصوص فاصله ای که با هدف گذاری وجود دارد، گفت: علت این است که 
واگذاری ها طی سال مالی انجام می شود و تا مقدمات آن انجام شود فرایند طولانی 
دارد. امیدواریم که در سال مالی جاری تعهدها انجام شود. البته بعضاً منابعی که بودجه 
پیش بینی می شود بیش از امکان عمل سازمان خصوصی سازی است. پیش بینی ما 

این است که 70 درصد اهداف در حوزه واگذاری ها محقق شود.
این مقام مسئول ادامه داد: یک تکلیف 40 هزار میلیارد تومانی از محل واگذاری 

دارایی دولت از منظر املاک و از موضع مولدسازی داریم که در دستور کار است. 
همچنین نزدیک به 100 هزار میلیارد تومان هم تکلیف رد دیون برای سازمان تأمین 
اجتماعی داریم که در شرف اقدامات اولیه است. ما در مجموع نزدیک به 200 هزار 

میلیارد تومان تعهد داریم.
وی در خصوص واگذاری ها گفت: ما در اقتصاد تحریمی و تورمی قرار داریم و موضوع 
واگذاری همواره دارای اختلالاتی است. فضای تولید بی تاثیر از فضای تحریم نیست 
و حاصل آن پیش بینی ناپذیری فعالیت های اقتصادی است. وقتی حرف از واگذاری 
می شود علیرغم تمام حمایت ها در اقتصاد کلان کشور، مخاطراتی در این موضوع 
برای بخش خصوصی حس می شود و بخش خصوصی در فعالیت کند می شود. سهام 
به تصویب هیئت واگذاری رساندیم. 57  امسال  برنامه واگذاری  را در  67 شرکت 
شرکت در برنامه دو ساله ما است و 23 شرکت در فرایند 3 ساله هستند که تمامی 

اقدامات آنها آغاز شده است.

وی ادامه داد: مهمترین اقدام ساماندهی و سازماندهی این شرکت ها برای عرضه 
است. رویکرد سیاست های اصل 44 این است که شرکت ها را در یک فضای رقابتی 
و شفاف و مشخصاً در بازار سرمایه عرضه کنیم. به این ترتیب جهت از خصوصی 
سازی به سمت مردمی سازی تغییر پیدا می کند. چون تا 10 درصد سهام شرکت های 

می تواند در عرضه اولیه انجام شود و مردم خریدار این سهام باشند.
رئیس سازمان خصوصی سازی در خصوص وضعیت خصوصی سازی سهام ایران 
خودرو و سایپا با اشاره به اینکه وزارت صمت همکاری نکرده است، گفت: این دو 
شرکت دولتی نیستند، اما مدیریت آنها دولتی است. دولت سهام جزئی در این دو 
شرکت دارد، و به طور جدی دنبال واگذاری 6 درصد باقی مانده سهام دولت هستیم 
که این جزو وظایف ما است و مدیریت این دو شرکت باید خصوصی شود. اما در 
این زمینه موانعی وجود دارد. اگر موانع رفع شود امکان عرضه این 6 درصد طی یک 

هفته وجود دارد.

مردمی سازی اقتصاد بررسی شد؛

اقتصادی نیاز به تنفس دارد

۳۰ درصد از جمعیت کشور زیر خط فقر هستند

شورای اقتصاد مرجع و نهاد سیاستگذاری اقتصاد کشور است

وزارت صمت برای واگذاری خودروسازان همکاری نکرد

وزیر تعاون و رفاه اجتماعی:

عارف:

رئیس سازمان خصوصی سازی:


